
Ina cassa da malsauns publica en discussiun
Il cussegl naziunal defenda la libertad d’eleger la cassa

DA LUCAS DEPLAZES/ANR

■ Ilcusseglnaziunal recumondaalpie-
vel da dir na a l’iniziativa per ina cassa
da malsauns publica. La concurrenza
tranter las cassas duai curreger. Expo-
nents da la sanestra han inoltrà cun
115 000 suttascripziuns ina iniziativa dal
pievel che propona ina suletta cassa da
malsauns publica. Las var 60 cassas da
malsauns existentas duain vegnir aboli-
das. Da nov dess quai ina cassa federala
cun agenturas en mintga chantun u regi-
un.Mintga chantun avess ina premia uni-
tara per la cassa da malsauns. Finamira da
l’iniziativa fiss da pudair reducir ils custs
administrativs e las expensas per la recla-
ma. Il catalog da prestaziuns sin il sectur
da la sanadad publica restass vinavant.

Il cussegl dals chantuns – che ha tractà
la fatschenta en la sessiun da december –
ha refusà l’iniziativa cun 28 encunter 13
vuschs. La cumissiun dal cussegl naziu-
nal recumonda in na a l’iniziativa cun 16
cunter 7 vuschs ed ina abstenziun.

Damain premias
En la debatta d’entrada ha Jacqueline
Fehr (pss/ZH) pretendì che l’iniziativa
en discussiun vegnia a procurar per da-
main premias. En numdals iniziants e da
la minoritad da la cumissiun supplitge-
scha ella da sustegnair l’iniziativa. Fehr
ha crititgà che mintga actur haja mo ses
agens interess en egl. Nagin surpiglia oz
la responsabladad generala. Cun l’inizia-
tiva pudess ins spargnar grondas summas
per il marketing. Las grondas pajas per

ils managers crudassan davent e las ex-
pensas per lasmidadas da la cassa damal-
sauns fissan danvanz. Actualmain existan
var 300 000 diversas pemias, per part
cun la finamira da selecziunar ils ristgs.
Sin las reservas en la summa da var 6mil-
liardas francs, pajadas dals assicurrads,

pudess ins desister. Bleras organisaziuns
dal sectur da la sanadad publica suste-
gnian l’iniziativa, ha Fehr sincerà.
Cunter ina naziunalisaziun da la sanadad

Ils exponents da la pld, da la pcd e da
la pps opponan a la naziunalisaziun da la
sanadad publica e da dismetter la con-

currenza. Els han fatg attent als avantgas
da la concurrenza tranter las diversas cas-
sas damalsauns e la pussaivladad d’eleger
libramain il medi. La Svizra disponia
d’in excellent sistem da sanadad. Ina mi-
dada dal sistem custass var 2 milliardas
francs e periclitass plazs da lavur. L’ini-

ziativa sveglia speranzas falladas e duai
vegnir refusada.

Martin Candinas (pcd/GR) è persvas
che l’iniziativa na portia betg quai ch’ella
empermettia, ni davart ils custs ni davart
la qualitad. Cun la dismessa da la con-
currenza, n’è quai betg pli pussaivel da
midar la cassa da malsauns. Necessari sa-
ja plitost d’optimalisar il sistem existent.
Plinavant metess l’iniziativa en privel
plazs da lavur en las regiuns. Ils custs per
l’administraziun muntan a 5% da las
premias. Ils 95% vegnan impundids per
las prestaziuns medicalas, dumandadas
dals pazients, ha punctuà Candinas. Lu-
crezia Meier-Schatz (pcd/SG) menziuna
l’augment enorm da las prestaziuns me-
dicalas che custan oz 62milliardas francs
quai che munta 14% dal product naziu-
nal brut. Ina cassa da malsauns publica
na purtass dentant betg ina reducziun
dals custs. Grazia als contracts cun ils di-
vers acturs saja quai pussaivel d’influen-
zar il svilup dals custs.

Reducziun dal catalog da prestaziuns
Margrit Kessler (pvl/SG), presidenta da la
Fundaziun sviza per la protecziun dals
pazients, pretenda in megliera gulivazi-
un dals ristgs ed ina pli rigurusa surve-
glianza sin il sectur da la sanadad tras la
confederaziun. La Partida verdliberala
refusa l’iniziativa. Quella na vegnia betg
a ver per consequenza ina reducziun dals
custs. Per ina reducziun dals custs fiss ne-
cessaria ina reducziun da las prestaziuns.

Cun 124 vuschs cunter 61 ha il cus-
segl naziunal ditg «na» a l’iniziativa.

Da san. Edith Graf (ps/TG), Martin Candinas (pcd/GR) e Daniela Schneeberger (pld/BL) en discurs davart la cassa damalsauns publica.
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Engler s’infurmescha pertutgant il center da sport
Cussegl dals chantuns – promoziun da sport d’elita e per giuvens

■ (anr/vi) Events da sport ed il sport
d’elita duai la confederaziun promover
pli ferm en l’avegnir. Quai ha decidì ier
il cussegl dals chantuns cun 40 vuschs
senza cuntravuschs. Stefan Engler
(pcd/GR) ha dumandà suenter il center
da sport planisà. Da nov candidaturas
per in center naziunal da sport d’enviern
ha Lai cuntanschì dacurt ils pli blers
puncts da l’uffizi da sport. S-chanf sa
chatta sin plaz trais, Tavau sin plaz sis. Il
center da sport n’era ier atgnamain betg
tractandà, ma cusseglier federal Ueli
Maurer l’ha menziunà durant la debatta.
Cusseglier dals chantuns Stefan Engler ha
prendì la chaschun per il chavez ed ha
tschentà «duas simplas dumondas».

Co è l’urari pertutgant il center da
sport planisà? Vegnan ponderaziuns
objectivas – pia la qualificaziun – ad esser
decisivas per la schelta dal lieu?

Politica regiunala gioga er ina rolla
L’uffizi da sport proponia al cussegl fede-
ral in lieu tenor criteris objectivs, ha ditg
Maurer. La qualitad da las candidaturas
saja dentant pauca letga. Sper criteris
objectivs vegnia perquai era la politica re-
giunala a giugar ina rolla. La decisiun
prendia il cussegl federal ed il parlament.

Suenter la debatta è Engler sa mussà
cuntent che l’uffizi da sport sa basia sin
criteris objectivs. Uschia haja il Grischun
las meglras cartas da vegnir proponì da
l’uffizi da sport. Pli tard, tar la decisiun
en il cussegl federal ed en il parlament,
saja il Grischun dentant en stretga con-
currenza cun ils auters lieus. «Perquai fai
da basegn che nus faschain lavur da lob-
by en ils chantuns da la Svizra orientala»,
ha ditg Engler a l’anr.

Moziun per promover il sport
Tematica principala en il cussegl dals
chantuns era dentant la promoziun dal
sport d’elita e per giuvens e dad eveni-
ments da sport. Sco segunda chombra ha

il cussegl dals chantuns approvà ier la
moziun da la cumissiun dal cussegl na-
ziunal.

En sasez fuva la promoziun gia fixada
ensemen cun la candidatura per ils gieus
olimpics 2022. Ils votants grischuns han
dentant refusà avant in onn la candida-
tura. Lamoziun ha perquai gì la finamira
da tuttina segirar ils aspects da la promo-
ziun.

En sia resposta da l’onn passà aveva il
cussegl federal anc refusà la moziun. La
lescha da sport porschia gia ina basa suffi-
zienta per far promoziun. Ils daners ne-
cessaris possian ins lubir cun il preventiv.
Il minister da sport Ueli Maurer ha ier

dentant dà d’entellir cleramain ch’el be-
neventia tuttina in «gea» a la moziun.

Flaivel:
la scolaziun da trenaders

Il minister da sport ha plinavant skizzà
tge che funcziuna da preschent bain e tge
mender en la promoziun. Sco puncts po-
sitivs ha enumeràMaurer «Giuventetgna
e sport» che retira trais quartas da las sub-
venziuns e che promova 75 sports cun
600 000 giuvenils. Era la scol’auta ed ils
indrizs da Magglingen e Tenero mar-
schian bain. Là veglian ins era en l’ave-
gnir promover il sport d’elita.

Pli flaivela saja la promoziun da sport

d’enviern. Ma cun ils centers da sport
d’enviern planisads duain ils giuvenils
puspè pratitgar amoda favuraivla il sport
da naiv - era per chattar novs talents. In
ulteriur punct flaivel saja la scolaziun
dals trenaders en Svizra che saja sin nivel
fitg bass en cumparegliaziun internaziu-
nala. Ils trenaders stoppian era savens era
lavurar quasi gratuit.
Sco ultim haMaurer accentuà ch’il sport
d’elita saja ina buna motivaziun per il
sport popular. Las victorias daDario Co-
logna chaschunian in boom da passlung.
«Igl exista pia in equliber tranter il sport
popular che nus sustegnin ed il sport da
talents ed il sport d’elita.»

Events da sport ed il sport d’elita duai la confederaziun promover pli ferm en l’avegnir. KEYSTONE

Cupitgarola
per il di da sport

d’enviern
La confederaziun na duai betg
sustegnair finanzialmain in
di obligatoric da sport d’en-
viern per scolars dal stgalim aut.
Il cussegl dals chantuns ha refu-
sà ier senza discussiun la mo-
ziun da Matthias Aebischer
(ps/BE).

Il cussegl naziunal aveva ditg
gea. E da principi han ins era en
il cussegl dals chantuns gì sim-
patia per l’idea. Las classas gia-
jan ozendi pli darar cun skis e
las famiglias na possian per part
betg pli finanziar il sport d’en-
viern, ha ditg Géraldine Savary
(ps/VD) sco pledadra da cu-
missiun. «Malgrà che la moziun
na para da princip betg mala,
dubtain nus ch’in sulet di da
sport saja nizaivel, durabel e
pratitgabel.» Uschia ha la cu-
missiun proponì da refusar la
moziun.

Era cusseglier federal Ueli
Maurer ha l’emprim confermà
sia simpatia e suenter tuttina
supplitgà da refusar la moziun.
Dumondas da scola sajan
chaussa dals chantuns ed ins na
veglia betg intervegnir en la su-
veranitad chantunala, ha argu-
mentà Maurer.

La proposta da la cumissiun
n’è betg vegnida cumbattida,
uschia ch’il cussegl dals chan-
tuns ha refusà la moziun senza
discussiun e senza votaziun.
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